
عادل فردوسي پور در ورلد ساكر هم از كرش حمايت كرد 
صعود به جام جهاني با طعم ركوردشكني

بازتاب صعود تاريخي تيم ملي فوتبال ايران به جام جهاني 2018 روسيه 
همچنان ادامه دارد. در حالي كه همواره صعود فوتبال كشورمان به جام 
جهاني به روز آخر و اما و اگرهاي فراوان كشيده مي شد، اين بار يوزپلنگ هاي 
ايراني دو هفته مانده به پايان مسابقات انتخابي بليت شان را براي روسيه 
اوكي كردند، تا براي دومين دوره متوالي حضور در جام جهاني را تجربه 
كنند. ركورد شكست ناپذيري تيم كارلوس كرش و بسته ماندن دروازه 
ايران از ديگر نكات مهمي است كه عادل فردوسي پور در مطلبش در مجله 

معتبر ورلد ساكر به آن اشاره كرده است. 
   صعودي تاريخي

نمي توان ايراني بود و به نتايج تيم ملي فوتبال اهميت نداد. تيم ملي ايران در 
شرايطي جشن صعود به جام جهاني را به راه انداخت كه موفق شد ضمن 
صدرنش��يني در گروه A در قاره كهن دو بازي مانده به اتمام رقابت هاي 
انتخابي، خيال خود و هوادارانش را راحت كند. همين نتيجه براي مردمي 
كه عاشق فوتبال هستند، نتيجه اي مطلوب و قابل تقدير به حساب مي آيد. 
فوتبال براي ملت ايران، ورزشي با ارزش محسوب مي شود تا جايي كه همه 
مي دانند اتفاقات سياس��ي و فوتبالي در زندگي مردم اين كشور تأثيرات 
مهمي دارد. شايد به همين خاطر است كه مستطيل سبز براي مقامات 
ايراني نيز از اهميت بسيار بالايي برخوردار است و اعضاي تيم ملي فوتبال 
به همراه كادرفني و مسئولان فدراسيون تنها دو روز پس از بازي حساس 

مقابل ازبكستان به ديدار رئيس جمهور رفتند. 
   نگاه 80 ميليون

ملاقات با رئيس جمهور به سادگي امكان پذير نيست. با اينكه ورزش ايران، 
ورزشكاران موفق زيادي دارد، اما فوتباليست هاي ملي پوش با قطعي كردن 
حضورشان در جام 2018 پس از دو روز رئيس جمهور منتخب ايران را ملاقات 
كردند؛ ديداري صميمانه كه حسن روحاني به نقش موفقيت هاي فوتبال در 
شادي مردم اشاره كرد: » در طول 90 دقيقه بازي ضربان قلب 80 ميليون ايراني 
را تغيير داديد. حماسه شما هنوز ادامه دارد و اين فرصت در اختيار شما هست تا 
در روسيه تاريخ ساز شويد. ديگر زمان آن رسيده كه از مرحله گروهي جام جهاني 
صعود كنيم و ركوردي تازه به ثبت برسانيم. « در ايران حتي رئيس جمهور نيز 
نمي تواند علاقه اش به فوتبال را پنهان كند. در ديدار اخير تيم ملي با او، روحاني 
يك بار ديگر خاطره بازي درخشان مقابل آرژانتين را زنده كرد. مصاف ايران 
با آرژانتين در جام جهاني 2014 برزيل اگرچه به شكس��ت يك بر صفر تيم 
كرش ختم شد، اما بازي جسورانه و حساب شده بازيكنان ايران هنوز در خاطر 
هواداران باقي مانده اس��ت. در جريان همان مسابقات بود كه انتشار عكسي 
از روحاني رئيس جمهور ايران در حال تماشاي بازي تيم ملي در شبكه هاي 
اجتماعي سرو صداي زيادي به پا كرد. در اين عكس روحاني برخلاف هميشه 

به جاي لباس رسمي پيراهن تيم ملي فوتبال ايران را به تن كرده بود. 
   اين كرش محبوب و موفق

تنها چند ساعت از آن ديدار مي گذشت كه سرمربي پرتغالي در حضور اصحاب 
رسانه برنامه هاي ويژه اش را براي آماده سازي تيم ملي فوتبال ايران تشريح كرد: 
»تيم ايران پيش از اين چهار بار در جام جهاني حضور داشته، اما در هر چهار 
دوره نتوانسته از مرحله گروهي بالاتر بيايد. اگر واقعاً به صعود به دور دوم جام 
2018 فكر مي كنيم، بايد متفاوت از قبل عمل كنيم. البته هدف بلند مدت ما 
جام جهاني 2022 قطر است. « بايد به خوش شانسي ايران در مرحله انتخابي 
هم اش��اره كرد؛ اينكه تيم هاي ملي ژاپن و استراليا با ايران همگروه نشدند، 
شانسي بزرگ براي تيم كرش محسوب مي شد. با اين وجود و با توجه به شرايط 
مطلوب ايران، شاگردان كرش از رويارويي با هيچ حريفي نمي هراسند. آنها 
بدون شكست و بدون گل خورده جشن صعود گرفتند. تيم ملي ايران بيش 
از 1000 دقيقه است كه گلي دريافت نكرده و در رده بندي فدراسيون جهاني 
در قاره كهن آقايي مي كند. همين پيشتازي سبب شده تا مرد پرتغالي بيش از 
پيش به موفقيت بازيكنانش در جام جهاني ايمان داشته باشد: » تنها تيمي كه 
در آسيا شايد بتواند ايران را شكست دهد، تيم دوم ايران است. « نكته ديگري 
كه در بررسي موفقيت هاي ايران قابل تأمل به نظر مي رسد ميانگين سني تيم 
كرش است. جلال حسيني و مسعود شجاعي تنها بازيكناني هستند كه در 
بازي مقابل آرژانتين به ميدان رفتند و كارلوس كرش هنوز آنها را در تيم حفظ 
كرده است. سعيد عزت اللهي و س��ردار آزمون دو بازيكن زير 23 سال ايران 
هستند و ميانگين سني 25 سال براي تيم برتر آسيا مطلوب به نظر مي رسد. 
كرش به سختگيري و توجه به نظم و انضباط شهره است، اما بايد اذعان كرد كه 
سرمربي 64 ساله مسئوليت مهمي به گردن دارد. كرش با اينكه در بين مردم 
محبوبيت زيادي دارد، اما بعضاً با انتقادهاي كارشناسان و مسئولان فدراسيون 
فوتبال در ايران روبه رو مي شود. با اين حال او بدون شك موفق ترين مربي تاريخ 
فوتبال ايران است. زانو زدن هاي كرش و شادي ها او پس از موفقيت تيم ملي در 

هر بازي در ذهن هواداران فوتبال براي هميشه مي ماند.

فوتبال ايران پتانسيل صعود به المپيك را دارد
راهيابي تيم اميد فوتبال ايران به المپيك 
هم��واره يكي از دغدغه ه��ا و چالش هاي 
ورزش كش��ورمان بوده تا جايي كه بيش 
از چهار دهه اس��ت كه در حسرت حضور 
در بازي هاي المپي��ك مانده ايم. معمولاً 
كشورهاي موفق آسيايي از جمله كره، ژاپن 
و استراليا در مسابقات انتخابي المپيك از 
تيم جوان��ان خود اس��تفاده مي كنند كه 
باتوجه به برنامه ريزي هاي دقيق و حرفه اي 
كه آنها دارند، تصميمي منطقي است. در اين دوره فدراسيون كشورمان 
نيز با مش��ورت كارلوس كرش تيم جوانان را راهي رقابت هاي انتخابي 
كرده است. با توجه به اينكه صعودمان به المپيك اهميت زيادي دارد، 
ش��ايد از اعزام تيم زير 22 س��ال به انتخابي نتيجه مطلوب را نگيريم. 
معمولاً اين كار را همه كشورها انجام مي دهند، اما از آنجا كه در فوتبال 
همه نتيجه گرا هس��تند، فدراسيون ريس��ك بزرگي را پذيرفته است. 
شايد اگر مثل هميشه تيم اميد را به رقابت هاي انتخابي مي فرستاديم 
لااقل خيال مان از بابت صعود به مرحله نهايي انتخابي راحت مي شد. در 
اين دوره اين چالش را هم داريم كه آيا به مرحله نهايي انتخابي صعود 
مي كنيم يا نه. خوشبختانه در اين دوره فدراسيون برنامه ريزي بهتري 
براي اميدها انجام داده از طرفي جوانان اعزامي به قزاقستان همان نفراتي 
هستند كه در جام جهاني حضور داشته اند. انتظار مي رود با استفاده از 
همين تجربيان در انتخابي المپيك عملكرد مطلوبي داشته باشند. فوتبال 
ايران استعداد كم ندارد و در صورتي كه به آنها بهاي لازم داده شود قطعاً 
مي توانند كارهاي بزرگي انجام دهند. البته بايد به مشكلات سد راه اين 
تيم هم اشاره كرد. باشگاه ها در زمان برگزاري تمرينات همكاري لازم را 
انجام ندادند و بعضاً بازيكنان مدنظر كادرفني را به تيم نمي دادند. بدون 
شك فوتبال ايران پتانسيل لازم براي رسيدن به المپيك را دارد و اين 
اتفاق در اين دوره نيز مي تواند رخ دهد. اميد مي رود اين بار طلسم صعود 

شكسته شود و شاهد سنت شكني تيم اميد باشيم. 

حرداني پرتابگر نقره اي جهان شد
دووميداني كاران جانباز و معلول هميشه 
افتخارآفرين هستند، تفاوتي هم نمي كند 
كه كجا و چگونه به ميدان مي روند. اولين 
روز مسابقات جهاني دووميداني معلولان 
لندن مثل تمام رقابت هايي از اين دست 
با افتخارآفريني ورزشكاران ايران همراه 
بود. جواد حرداني، پرتابگر وزنه ايران در اين مسابقات با ثبت ركورد 
14متر و 13 سانتي متر به عنوان نايب قهرماني و مدال نقره دست 
يافت تا ملي پوشان ايران با مدال آوري كارش��ان را در لندن شروع 
كنند.  حرداني پس از اين موفقيت گفت:»از آنجا كه اولين ورزشكار  
كاروان ايران در شروع مسابقات بودم، استرس زيادي داشتم. هميشه 
اولين مدال مي تواند در كار كل كاروان تأثيرگذار باشد و خوشحالم 

كه به عنوان اولين نفر روي سكو رفتم.«

ورزش گرفتار منافع مسئولان
ورزش ايران كم از باندبازي و ترجيح دادن منافع شخصي و سياسي در 
تصميم گيري هاي مديرانش ضربه نخورده است، مرور اتفاقاتي كه در 
همين چند وقت اخير در سطح برخي فدراسيون ها و وزارت ورزش رخ 
داده، گوياي واقعيتي است كه مس��ئولان و مديران ورزش كشور سعي 
در لاپوشاني آن دارند و به دنبال توجيه كردن تصميم هايي هستند كه 
نگاهي به پشت پرده هاي آن گوياي خلاف چيزي است كه در ظاهر گفته 
مي شود. البته چنين رويه هايي در ورزش كشور مختص گروه و جناح 
خاصي نيست و در تمامي دولت ها، تصميم گيري هاي جهت گيرانه كه 
بر خلاف منافع ورزش كشور است، مشاهده مي شود و نمي توان و نبايد 
چنين معضلي را محدود به دوره و افراد خاصي كرد. در چنين شرايطي 
واكاوي و جلوگيري از ادامه چنين رون��دي كه به ورزش ضربه مي زند، 
اهميت ويژه اي پيدا مي كند و بايد نسبت به ادامه چنين روندي كه تنها 
منافع شخصي و گروهي در تصميم گيري ها لحاظ مي شود، حساس بود 

و نسبت به آن هشدار داد. 
در حال حاضر هم ورزش كشورمان گرفتار چنين معضلي است و بدون 
اشاره مس��تقيم به تصميمي خاص، مي توان رد پاي ترجيح دادن منافع 
شخصي را به منافع ملي در ورزش ديد، مس��ئله اي كه سبب مي شود تا 
ورزش ايران نتواند به جايگاهي كه ظرفيت و پتانسيل هايي كه دارد، برسد 
و حتي عواقب چنين موضع گيري هاي جناحي كه بر گرفته از روابط است، 
مي تواند به عقب گرد ورزش كش��ورمان در سطوح مديريتي و همچنين 
نتايجي كه ورزش��كاران كش��ورمان در رقابت هاي مختلف بين المللي 
مي گيرند، بينجامد.  در همين راستا جلوگيري از افزايش دخالت دادن 
منافع شخصي و گروهي كه به خاطر منافع مش��ترك برخي مديران با 
يكديگر، صورت مي گيرد، ضرورتي انكارناپذير براي ورزش ايران است. بده 
و بستان هايي كه بين برخي مديران متولي ورزش و همچنين فدراسيون ها 
وجود دارد، سبب مي شود تا مديران شايسته خانه نشين شوند و مديراني 
بر سر كار باشند كه اولويت هايشان نه منافع ملي و ورزش، بلكه منفعت 
شخصي و گروهي است كه منتج به تصميم گيري براي سياست هاي كلان و 
خرد ورزش مي شود. در چنين صورتي شايسته سالاري در ورزش فراموش 
مي شود و مديران و مسئولاني در منصب هاي تصميم گيري قرار مي گيرند 
كه پيش از سنجيدن شرايط ورزش كشور براي يك تصميم حياتي، منافع 

خودشان و ارتباط تجاري و خصوصي كه دارند را لحاظ مي كنند. 
رس��يدن به چنين مواردي در ورزش زياد س��خت نيس��ت و از برخي 
موضع گيري ها و واكنش هايي كه نسبت به اتفاقاتي كه ورزش مي افتد، 
به راحتي مي توان به جهت دار و منفعت طلبانه بودن آن پي برد، ورزش 
هم در چند وقت اخير كم از چنين واكنش هايي از س��وي مس��ئولان 
وزارت خانه ورزش و فدراس��يون ها نس��بت به نتايجي ك��ه در برخي 
رقابت هاي مهم رقم خورده، نداشته و به خوبي با علم به روابطي كه بين 
برخي مس��ئولان در حوزه هاي خارج از ورزش وجود دارد، مي توان به 
جهت دار بودن و غير منصفانه بودن آن پي برد، طوري كه به راحتي در 
برخي اظهارونظرها مي توان ديد كه سعي در موفق جلوه دادن كارنامه اي 
مديري وجود دارد، كه ناموفق بوده است، اما برخي منافع سبب مي شود 
تا واكنش متوليان ورزش متفاوت از منتقداني باشد كه با دلسوزي خير 

و صلاح ورزش كشور را مي خواهند. 
چنين تصميم گيري هايي كه منفعت تجاري و مالي و البته جناحي در 
آن دخيل است، آسيب بزرگي است كه ورزش را تهديد مي كند و اجازه 
نمي دهد كه علاوه بر اس��تفاده از تمام ظرفيتي كه يك ورزش در اختيار 
دارد، از پتانسيل مديران و مربياني كه به رغم شايستگي جايي در روابط 
بين مديران نداشته اند، هم استفاده كرد. در اين شرايط ورزش ايران نياز به 
دگرديسي مديريتي و غربال  مسئولاني دارد كه اين محيط پاك را تبديل 
به ميداني براي زد و بندهاي اقتصادي و سياسي كرده اند و سبب محروميت 
مديراني ش��ده اند كه به دور از حب و بغض هاي سياسي و شخصي، تنها 
موفقيت ورزش را در تصميم گيري هايش��ان در نظ��ر مي گيرند. به طور 
قطع تا زماني كه محيط سيستم مديريتي ورزش آلوده به منافع تعريف 
شده خارج از حوزه ورزش باشد، همچنان بايد در انتظار سياست گذاري و 
حكم هايي بود كه تأمين كننده منافع شخصي به جاي منافع كليت ورزش 
هستند و تنها راه برون رفت از اين وضعيت ميدان دادن به مسئولاني است 
كه تصميم هايشان بر اساس منفعت ورزش است، نه اينكه بخواهند براي 

منفعت طلبي شخصي، حقايق ورزش را وارونه جلوه دهند. 

اسپانس�ر يا همان حامي مالي به فرد، شركت 
يا سازماني گفته مي شود كه تمام يا بخشي از 
هزينه ها را براي برگزاري ي�ك رويداد اعم از 
ورزش�ي، فرهنگي و هنري در ازاي تبليغات 
براي مدتي برعهده مي گيرد. در واقع وظيفه 
اسپانس�ر حماي�ت مال�ي در ازاي تبليغاتي 
است كه براي آن مي ش�ود. مسئله مهمي كه 
البته امروزه به طور كامل تغيير ماهيت داده!

اسپانسرها در تمام دنيا، شركت ها يا سازمان ها يا 
حتي افرادي هستند كه از جيب هزينه مي كنند 
كه البته اس��تفاده آن را هم در قبال تبليغاتي كه 
براي آنها مي شود، مي برند و جاده اي دو طرفه را 
طي مي كنند كه از يك سو براي خودشان سودآور 
است و از سوي ديگر براي طرف قراردادشان كه 
هزينه هايش را پرداخ��ت مي كنند. اما آنچه طي 
چند س��ال اخير در خصوص اسپانس��رينگ در 
فوتبال و حتي واليبال مي بينيم،  ش��كلي كاملًا 
متفاوت از تعاريف لغوي و حتي تجاري اسپانسر 
است. به طور مثال، اسپانس��ري كه طي يكي دو 
سال اخير حمايت مالي سرخ آبي هاي پايتخت را 
به عهده گرفته است و حالا به جاي حمايت از آنها 
در حال حكومت كردن بر آنان است، به شيوه اي 

كاملًا متف��اوت كار مي كند و بي��ش از آنكه يك 
اسپانسر باش��د كه از جيب خود هزينه مي كند، 
يك كارگزار است كه از جيب مردم براي اين دو 
تيم خرج مي كند. البته بعد از آنكه سهم قابل توجه 
و هنگفت خود را از جيب ه��واداران اين دو تيم 
برداشت مي كند. اسپانسري كه طي ماه هاي اخير 
قدرت و دامنه اختياراتش به قدري گس��ترده تر 
شده كه حتي زمان ديدار رسمي فوتبال ايران را 

نيز تغيير مي دهد!
   حكومت جاي حمايت

طي چند هفته از لي��گ برتر اين اسپانس��ر، در 
اقدامي غير متع��ارف، بازيكنان پرس��پوليس و 
استقلال را ممنوع المصاحبه و تأكيد كرد هر گونه 
تخطي از اين دستور،  با جريمه مواجه خواهد شد. 
مس��ئله اي كه تعجب همگان را به دنبال داشت. 
اتفاقي كه چندي بعد، توسط همين اسپانسر در 
رش��ته هايي چون واليبال و حتي كشتي نيز رخ 
داد تا نشان از قدرت اين حامي مالي داشته باشد. 
اما شايد مهم ترين مس��ئله،  تصميم ناگهاني اين 
كارگزار براي برپايي دربي دوستانه سرخ آبي هاي 
پايتخت بود. تصميمي كه بس��ياري بر اين باور 
بودند كه هرگز عملي نخواهد شد؛ چراكه به دليل 

حساسيت بالاي ديدارهاي دو تيم،  برگزاري اين 
ب��ازي در دوراني كه بازيكنان ب��ه آمادگي كامل 
نرسيده اند، ريسك بزرگي است كه عواقب خوبي 
هم براي تيم بازنده نخواهد داش��ت. علاوه برآن، 
بالا بودن تعداد مصدومان دو تيم و حضور برخي از 
نفرات آنها در اردوي تيم اميد، دست سرخ آبي ها 
را براي اين بازي خالي كرده و احتمال برپايي آن 
را كم رنگ مي كرد. خصوصاً كه بع��د از موافقت 
فدراس��يون فوتبال آلمان با برگزاري اين ديدار 
در تاريخ 25 تير، اسپانس��ر ب��ا توجيه هاي خود 
زمان بازي را ني��ز به 31تيرماه تغيي��ر داده بود. 
يعني درست يك روز بعد از بازي سوپرجام بين 
پرس��پوليس و نفت تهران،  قهرمانان ليگ برتر و 
جام حذفي كه از ديگر موانع بر سر برگزاري اين 

بازي دوستانه بود. 
   مماشات غيرمتعارف

س��كوت مس��ئولان دو باشگاه در ش��رايطي كه 
نارضايتي از مصاحب��ه بازيكن��ان دو تيم كاملًا 
مشهود بود،  نشان از قدرت حكومت اين اسپانسر 
بر دو باش��گاه نامي فوتب��ال ايران ب��ود. اگر چه 
افتخاري،  سرپرست باشگاه استقلال در خصوص 
اعمال نفوذ جالب توجه اسپانس��ر بر دو باش��گاه 

مطرح پايتخت گفته بود كه ب��راي برپايي دربي 
85 تحت فشار نيستند، اما قدرت واقعي اسپانسر 
سرخ آبي ها و اعمال نفوذ آن زماني بيش از قبل به 
چش��م آمد كه باوجود تهديد هاي سازمان ليگ 
به جريمه پرسپوليس در صورت عدم حضور در 
سوپرجام و تأكيد برعدم تغيير زمان اين ديدار، روز 
گذشته فتاحي،  مسئول كميته برگزاري مسابقات 
س��ازمان ليگ از مماشات با س��رخ آبي ها در اين 
زمينه خبر داد: » باتوجه به اينكه برگزاري دربي 
خارج از ايران براي دو باشگاه سرخ آبي درآمدزايي 
به همراه خواهد داش��ت تصميم گرفتيم در اين 
زمينه به آنها كمك كنيم و بعد از جلس��ه اي كه 
با مديران اين تيم خواهيم داش��ت تاريخ قطعي 
س��وپرجام را مش��خص مي كنيم. « كوتاه آمدن 
سازمان ليگ البته خيلي هم عجيب نبود. البته 
مهدي ت��اج، رئيس فدراس��يون فوتب��ال نيز در 
مراسم بدرقه تيم اميد تلويحاً اعلام كرده بود كه با 
دو باشگاه سرخابي كنار خواهد آمد.از يك سوي 
اين ديدار نيز نفتي هاي تهران هس��تند كه بايد 
ديد با تغيير زمان اين ب��ازي موافقت مي كنند؟ 
اما شايعه بازگشت سرخپوشان در تاريخ 25 تير 
به تهران مي تواند ش��ايعه برگزاري سوپرجام در 
تاريخ 28 تير كه چندي پيش مطرح ش��ده بود 

را پررنگ تر كند.
   دوستانه به خرج مردم!

استقلالي ها پنج شنبه براي مصاف با پرسپوليس 
راهي آلمان مي شوند تا 31 تير ماه، در ورزشگاه 
آرمينيا بيله فل��د به مصاف پرس��پوليس بروند. 
ديدار دوس��تانه اي ك��ه بعد از 37 س��ال برگزار 
مي ش��ود و گفته مي ش��ود كه پخش تلويزيوني 
نخواهد داشت. اولين بازي دوس��تانه دو تيم به 
16 فروردي��ن 1347 برمي گردد كه با تس��اوي 
بدون گل به پايان رسيد. اين بازي،  در واقع اولين 
بازي رسمي در تاريخ تيم فوتبال پرسپوليس نيز 
بود. بعد از آن س��رخ آبي هاي پايتخت سه ديدار 
دوستانه ديگر نيز در سوم مهر 1349، 25 آبان 
1358 و 13 تير 1359 انجام دادند. بعد از آن اما 
اين دو تيم ديگر هرگز در ديدارهاي دوستانه به 
مصاف هم نرفتند. البته پرسپوليس و استقلال 
دو بازي ديگر نيز يكي سال 52 و ديگري در سال 
90 انجام دادند كه اولي در رقابت هاي جام اتحاد 
باشگاه ها بود و دومي در جام ولايت كه هيچ كدام 
ديدار دوستانه نبود. برگزاري اين ديدار دوستانه 
كه مي تواند پنجمين مصاف دوستانه سرخ آبي ها 
باشد،  به خودي خود اتفاق خوبي است. اما مسئله 
نحوه برگزاري آن و حكم دادن اسپانسري است 
كه در حالي براي فوتبال ايران و دو باشگاه مطرح 
آن تعيين تكليف مي كند كه دستش براي تأمين 
هزينه ها در جيب ملت است و از جيب خود خرج 
نمي كند! مسئله اي كه بسيار نگران كننده است. 
خصوصاً با توجه به دامنه اختياراتي كه طي اين 
مدت از اين حامي مالي كه بيش��تر يك كارگزار 

است تا اسپانسر،  ديده شده است.
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  چـهـره ها 

88498432سرويس ورزشي

اميدوارم ايران پيروز CAS باشد
هرچند بنا به گفته اسدي و تاج قرار بر اين 
ش��ده تا هيچ خبري پيرامون رأي دادگاه 
CAS در خصوص اختلاف ايران و عربستان 
بر سر ميزباني رقابت هاي فوتبال به بيرون 
درز پيدا نكند، اما تمام اينها باعث نمي شود 
كه علاقه مندان به فوتبال در خصوص اين 
مسئله مهم بي  تفاوت باشد.با گذشت سه روز  از دادگاه CAS ، گمانه 
زني ها درباره رأي اين دادگاه درباره مناقشه ايران و عربستان بالا گرفته، 
رضا جاوداني ، چهره آشناي برنامه هاي ورزشي و عضو كميته انضباطي 
فدراسيون فوتبال در اين خصوص مي گويد: »طبق قانون محتويات 
جلسه محرمانه است، بايد صبر كنيم تا اس��دي به ايران برگردد. در 
نهايت ما اميدواريم اين جلسه كه براي ميانجيگري و رسيدن به صلح 

تشكيل شده با اتخاذ رأي به سود ايران همراه باشد.« 

حسرت المپيك تمام مي شود
تيم فوتبال اميد، ديروز تهران را به مقصد 
قرقيزستان ترك كرد تا در مرحله مقدماتي 
رقابت هاي زير 23 سال آسيا شركت كند، 
اميدها در حالي راهي اين سفر شدند كه در 
طي مراحل آماده سازي با عدم همكاري 
باش��گاه ها روبه رو ش��دند و نتوانستند به 
صورت كامل و با تركيب تمام بازيكن��ان تمرين كنند. با اين حال 
همه از پيرواني و شاگردانش انتظار موفقيت دارند، همه مي خواهند 
اين تيم طلسم ناكامي ايران در راهيابي به المپيك را بشكند. مهدي 
تاج،  رئيس فدراسيون يكي از اين افراد  است كه نگاه اميدوارنه اي به 
شاگردان پيرواني در راه المپيك دارد. تاج مي گويد: »بازيكنان اميد تا 
زمان المپيك به بهترين شرايط و بلوغ تاكتيكي مي رسند و مي  توانيم 

به حسرت 40 ساله نرسيدن به المپيك پايان دهيم.«

اكبر محمدي

كارشناس فوتبال

مورينيو: شايد زلاتان به منچستر برگردد
ژوزه مورينيو، سرمربي منچس��تريونايتد، تأييد كرد كه ممكن است 
زلاتان ابراهيموويچ در ژانويه به اين باشگاه برگردد. زلاتان كه در ديدار 
مقابل اندرلخت در لي��گ اروپا از ناحيه ليگامنت زانو آس��يب ديد و تا 
اواخر س��ال 2017 از ميادين دور خواهد بود؛ به همين دليل باش��گاه 
منچستريونايتد قرارداد او را براي سال دوم تمديد نكرد. اما مورينيو در 
گفت وگو با خبرنگاران، احتمال بازگشت او به اولدترافورد را رد نكرد: 
»احتمالش وجود دارد. البته ما مي خواستيم صادق باشيم و اجازه بدهيم 
كه هر تصميمي مي خواهد، بگيرد. در عين حال، بايد تصميمي بگيريم 
كه همه راضي باشند و اگر او بخواهد بماند و ما بخواهيم منتظر بمانيم، 

چرا براي بازيكني كه كارهاي زيادي براي ما انجام داد، صبر نكنيم.«
------------------------------------------------------------

انتقال جنجالي بونوچي به ميلان
پيوس��تن لئوناردو بونوچي از يوونتوس به ميلان در ذهن كمتر كسي 
مي گنجيد، ولي از ش��ايعه تا واقعيت اي��ن  جا به جاي��ي، تنها دو روز 
فاصله بود. بونوچي با سابقه هفت س��ال بازي براي يوونتوس و كسب 
شش قهرماني س��ري آ ترجيح داد كه از يووه جدا شده و راهي ميلاني 
شود كه اين روزها با جديتي مثال زدني سعي در تقويت خود در تمام 
پست ها دارد. بيش از 200 هوادار ميلان به اس��تقبال او آمده بودند و 
همچنين انقلابي در ش��بكه هاي اجتماعي ايجاد ش��د. او با قراردادي 
40 ميليون يورويي از اي��ن پس كاپيتان ميلان خواهد بود و س��الانه 

7/5ميليون يورو نيز دريافت خواهد كرد. 

مترجم: شيوا نوروزي

سعيد احمديان

ليگ برتر فوتبال، واليبال، كشتي و حالا دربي

حكومت اسپانسرها

كرانچار به سپاهاني ها قول قهرماني داد!
زلاتكو كرانچار كه همراه با سپاهان در تهران اردو زده، پس از تساوي با تراكتور 
در بازي دوستانه ، بر خلاف فصل پيش به هواداران اين تيم قول قهرماني داد. 
كرانچار كه پيش از اين در مصاحبه اي پرسپوليس و استقلال را شانس هاي 
اول قهرماني دانسته بود و باعث خشم و عصبانيت هواداران سپاهان شده بود، 
گويا اين بار سرمربي طلايي پوشان خواسته آن مصاحبه را جبران كند و به 
گوش سپاهاني ها برسد كه او همه تلاش اش را براي قهرماني به كار مي بندد، 
سرمربي سپاهان گفته است: »اضافه شدن دو بازيكن آسيايي و برزيلي مان 
فكر مي كنم تيممان كامل شود تا با آمادگي كامل از همان هفته هاي ابتدايي 

ليگ هفدهم بتوانيم نويد قهرماني به هواداران سپاهان بدهيم. « 

وزارت كوركورانه از تكواندو دفاع مي كند برويد ببينيد پسرم در تكواندو چكار مي كند
تكواندوي ايران روزهاي پرحاشيه اي را پشت سر 
مي گذارد، عدم نتيجه گيري درست در مسابقات و 
رقابت هاي گوناگون از المپيك گرفته تا رقابت هاي 
جهاني باعث شده نگراني هايي در خصوص نوع 
مديريت حاكم بر اين رش��ته م��دال آور به وجود 
آيد، دغدغه اي كه البته هر بار از سوي مسئولان 
فدراس��يون و حت��ي مس��ئولان ورزش كش��ور 
چندان گرفته نشده است. هادي ساعي به عنوان 
پرافتخارترين ورزشكار المپيك كشور و يكي از 
بزرگ ترين تكواندوكاران دني��ا و ايران پيرامون 
مسائل موجود در تكواندوي ايران نظرات جالبي 
دارد. ساعي مي گويد: »تكواندوي ما مي توانست 

در مسابقات جهاني موفق باشد، اما نياز به 
يك آدم بزرگ در كنار خود داشت. من 
شاهد تلاش بچه هاي تيم ملي بودم، اما 
همدلي و وحدتي كه براي موفقيت لازم 
بود در تيم ديده نمي شد. قبلًا امكانات 
نداش��تيم، اما با همدلي موفق شديم، 

امروز داس��تان كاملًا برعكس 
است، تكواندو همه امكانات 

را دارد اما همدلي نه و 
همين باعث ش��ده 
تا اتفاق��ات خوبي 
نيفتد.« وي با اشاره 
ب��ه دخالت هاي 

فدراسيون در انتخاب 
مربي تيم ملي ادامه 
داد: »فدراس��يون 
هر كسي كه تحت 
كنترلش باشد را به 

همكاري دعوت مي كند، بي باك و نصرآبادي افراد 
كوچكي نيس��تند، اما براي حضور در رقابت هاي 
بزرگي چون قهرماني جهان بايد فرد بزرگي بالاي 
سر تيم باشد. وقتي هم كه نتيجه حاصل نمي شود 
فدراس��يون به راحتي پش��ت تك مدال ها پناه 
مي گيرد، اتفاقي كه دوباره در خصوص مدال آوري 
كيميا عليزاده رخ داد.« ساعي ادامه داد: »متأسفانه 
دوستان به وزير ورزش اطلاعات اشتباه مي دهند، 
مي گويند سوم شديم در حالي كه اگر جمع مدال ها 
را در نظر بگيريم ما يازدهم شديم. من از آقاي وزير 
مي خواهم كه صحبت هاي منتقدان را هم بشنود. 
وزارت نبايد كوركورانه از فدراس��يون دفاع كند، 
نمي شود همه بد باش��ند و فقط يك نفر خوب 
باش��د.« دارنده مدال طلاي المپيك پكن 
گفت: »پولادگر زحمات زيادي براي تكواندو 
كشيده است، هميشه هم عنوان مي كند كه 
بدهكار مردم اس��ت، اما من مي گويم ايشان 
بدهكار جوانان است. آقاي پولادگر بهتر است 
زودتر از فدراسيون برود تا بدهي خود را 
به مردم و جوانان بيشتر نكند.« 
ساعي در پايان گفت: »همدلي  
يعني همه آنهايي كه رفته اند 
و همه آنهاي��ي كه بايكوت 
ش��ده اند را برگردانيم و به 
همه اج��ازه ح��رف زدن 
بدهيم. اميدوارم اين اتفاق 
رخ دهد و در مجمع آينده 
اعضا طوري چيده نشوند 
ك��ه ش��خص خاصي 

انتخاب شود.«

يكي از مباحثي كه پيرامون عدم توجه زياد وزارت 
ورزش به مسائل و اتفاقات فدراسيون تكواندو شنيده 
مي شود، بحث منافع شخصي مسئولان وزارت ورزش 
در زيرساخت ها و حوزه هاي مديريتي اين فدراسيون 
است. يكي از اين مسئولان محمدرضا داورزني، معاون 

ورزش قهرماني و حرفه اي وزير ورزش است. 
مدت هاس��ت بحث حضور فرزند جناب معاون در 
تشكيلات فدراس��يون تكواندو در رسانه ها مطرح 
است تا جايي كه عنوان مي شود منافع به دست آمده 
از اين حضور مانع تصميم گيري درست در خصوص 
فدراسيون تكواندو مي ش��ود. محمدرضا داورزني 
در پاسخ به اين اخبار و ش��ايعات در گفت وگويي با 

خبرگزاري مهر اين گونه مي گويد: »بله، پسر 
من نه در رستوران تكواندو مشغول است و 
نه مسئوليتي دارد. او در اين كار با چند نفر 
مشاركت داشته و براي 30، 40 نفر شغل 
ايجاد كرده اس��ت، اصلًا هم اين موضوع 

را نمي پذيرم كه اين مس��ئله 
به ام��ور جاري فدراس��يون 
مربوط باشد. بهتر است آنها 
كه اين صحبت ها را مطرح 

مي كنند به فدراسيون مراجعه 
كنند و ببينند كه پيمانكاران 

فدراسيون چه كساني هستند. 
من از همه دوس��تان علاقه مند 
و مش��تاق در اين زمينه دعوت 
مي كنم، بروند از نزديك ببينند 
كار پسر من چيست.« داورزني 
ادامه داد: »اصلًا مگر ارزيابي 
فدراسيون براساس نظر يك 

نفر است كه من بخواهم اينگونه در آن دخالت كنم. 
وزارت ورزش براي اين كار پارامترها و ساختاري را 
تعريف كرده كه آنها را در موارد مختلف مورد بررسي 
قرار دهد. هيچ پارامتري به پسر من ارتباط ندارد. 
تكواندو سال گذشته در بين فدراسيون ها اول شد. 
اظهارنظر من هم ارتباطي به اين موضوع نداشت، 
من 37 سال اس��ت كه در ورزش فعاليت مي كنم. 
به نظرم اين قبيل اظهارنظره��ا توهين به جامعه 
تكواندوست چون باعث مي شود زحمات جماعتي 

كه خوب كار مي كنند زير سؤال برود.«
    

صحبت هاي مع��اون ورزش قهرمان��ي و حرفه اي 
وزارت ورزش در حال��ي مطرح مي ش��ود كه 
تكواندوي ايران طي يكي، دو سال گذشته روند 
نزولي را پشت سر گذاشته و به رغم تغييرات 
زياد در كادر فني و حتي ملي پوش��ان اين 
رشته موفقيت گذشته حاصل نشده است. 
امروز وضعي��ت تكواندو برخلاف 
آنچه داورزني عنوان مي كند به 
گونه اي است كه تمام منتقدان 
مديري��ت  كارشناس��ان  و 
فدراس��يون را مقص��ر اصلي 
قلمداد مي كنند، اما گويا در 
وزارت ورزش بنا بر هر دليلي 
)حتي اگر پاي پسر معاون وزير 
در ميان نباشد( عزمي براي اصلاح 
ساختار مديريتي تكواندو وجود 
ندارد تا همچنان وضعيت مبهم 
يكي از مدال آورترين رشته هاي 

ورزشي كشور پابرجا باشد.

دنيا حيدري
   گزارش

فريدون حسن
   تكواندو
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